
Jednání Okresní odborné rady historie a muzejnictví při OSH Svitavy konané 

25. listopadu 2024   ve Státním okresním archivu Svitavy se sídlem v Litomyšli   

Přítomni: Jan Soural, Jaroslav Šimon, Jiří Bílek, Mgr. Josef Kopecký, Petr 

Bělohlávek, Ladislav Dvořák, Vratislav Dittrich, Oldřich Kladivo, Michal Počka, 

Vratislav Stehlík, Rudolf Vágner, Josef Wilder 

Omluvené: Dagmar Lišková, Božena Pospíšilová 

 

Program:  

Jednání OORHaM ve 14 hodin zahájil vedoucí odborné rady  Jaroslav Šimon. 

Informoval o programu setkání členů odborné rady, zároveň sdělil svoji omluvu 

nepřítomnosti na posledním jednání rady z pracovních důvodů.    

Vedoucí Státního okresního archivu Mgr. Josef Kopecký připravil na stolech v 

badatelně výstavku mnoha zajímavých historických archiválií. Všichni jsme je se 

zájmem prohlíželi.   Mnohé z nich pocházely z doby středověku. 

Následovalo velmi zajímavé vystoupení vedoucího státního archivu, který 

nás seznámil s posláním, historií a významem této instituce, jejíž 

nadřízeným státním orgánem je Ministerstvo vnitra. Josef Kopecký v úvodu 

nás seznámil s historií okresu Svitavy, který katastrální rozlohou je  

největším okresem v Pardubickém kraji. V okrese je 117 obcí a měst, které 

podle zemské historické hranice leží v Čechách a polovinou na Moravě, 

připomenul také území okresu, kde dříve žilo německé obyvatelstvo. Podle 

římskokatolického vyznání, farnosti v našem okrese, patří ke třem 

biskupstvím – olomouckému, královéhradeckému a brněnskému. Členové 

odborné rady získali velmi podrobné informace o velkém množství 

uložených cenných historických archiválií – z obecních a městských úřadů, 

ze škol, soudů, spolků - tedy I hasičských sborů, z farností, zemědělských 

družstev, výrobních podniků I organizací, informace o významných 

osobnostech okresu,…. V archivu jsou uloženy pozemkové a gruntovní 

knihy, cechovní privilegia, kroniky, - byla nám ukázána podepsaná listina 

císařem Karlem IV. z roku 1351, i značně ohořelá po požáru farní kronika z 

Poličky. Nejstarším dokumentem uloženým ve Státním archivu v Litomyšli 

je pergamentní  listina krále Přemysla Otakara I. z roku 1226.  Část svého 

vystoupení věnoval způsobu ukládání archiválií do obalů, obálek a kartonů, 

zdůrazňoval význam digitalizace. Přednáška byla pro nás velmi zajímavá. 

 



V dalším jednání odborné rady byly sděleny informace z vedení OSH 

Svitavy – ke školení praporečníků, k proběhnuté soutěži TFA ( Zdeněk Král), 

také k příspěvkům mladých sportovců (200,- Kč), k uskutečněnému cvičení 

v dopravě vody z Moravy do Čech, velká pozornost a diskuze byla věnována 

Hasičské slavnosti v Litoměřicích 5. – 7. června 2025, také plánu činnosti 

OORHaM v příštím roce – hovořili - Jan Soural, Jiří Bílek, Petr Bělohlávek, 

Ladislav Dvořák, Jaroslav Šimon,…KSH v Pardubicích ve spolupráci s OSH 

Svitavy chtějí zajistit propagační jízdu historických hasičských vozidel do 

Litoměřic (hovořeno o financích, trase cesty, historických vozidlech, 

ubytování a programu – bude při dalších jednáních upřesňováno).  

V příštím roce se uskuteční dvě jednání okresní odborné rady: - v pondělí 

14. dubna 2025 od 15.30 hodin v kanceláři OSH, druhé jednání v polovině 

září 2025 a bude podle návrhů spojené se setkáním členů rady se 

Zasloužilými hasiči, držiteli Řádu sv. Floriána a starších členů sborů starších 

75 let.  

Po krátké přestávce program pokračoval návštěvou dvou velmi rozsáhlých 

depozitářů, nejdříve v budově archivu a následně v provozní budově 

litomyšlského zámku. Všichni členové odborné rady, jsme do těchto 

prostor vstoupili poprvé. V jednotlivých patrech kovových regálů je 

uloženo obrovské množství historicky  zapsané minulosti našeho okresu. V  

prostředí depozitářů platí přísná protipožární nařízení, musí v nich být 

dodržována předepsaná teplota a vlhkost. Vedoucí archivu Mgr. Josef 

Kopecký odpovídal na mnohé dotazy. Také tato část programu velmi dobře 

splnila naše zájmy a očekávání.  

Závěrečná část konané odborné rady probíhala v litomyšlské restauraci 

„Veselka”. Bylo to vhodné prostředí k další diskuzi, při které bylo podáno 

občerstvení (pro nás bylo překvapením, že úhradu vyrovnalo OSH Svitavy). 

Společným rozloučením všech přítomných bylo přání ke spokojenému 

prožití vánočních svátků a přáním štěstí, spokojenosti a zdraví v novém 

roce 2025. Závěrečné konstatování: „Bylo to velmi zdařilé a prospěšné 

setkání s výbornou organizací”. 

 

                                                                  Zapsal: Vratislav Dittrich 


